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Op 23 november 2018 heeft u ons een brief met vragen gestuurd naar aanleiding van een artikel in 
het Dagblad van het Noorden met de kop ‘Tientallen miljoenen euro’s aan jeugdzorg verdwijnen in 
een zwart gat’. Dit artikel en het daarin besproken ‘zwarte gat’ baart u zorgen, aangezien ook de 
gemeente Hellendoorn met een fikse overschrijding van kosten op het gebied van jeugdzorg kamt. 
 
Reactie op uw zorgen 
Wij delen uw zorgen over de tekorten in de jeugdhulp, maar herkennen niet het door het Dagblad van 
het Noorden geschetste beeld dat er tientallen miljoenen euro’s verdwijnen in een zwart gat. In 
Twente zijn door de bij ons gecontracteerde jeugdhulpinstellingen uit het artikel (Ambiq en Accare), 
geen signalen afgegeven over dalende zorgkosten. De declaratie overzichten van Ambiq en Accare 
laten in onze gemeente in de periode van 2015 – 2018 een fluctuerend beeld zien, waarbij er zowel 
sprake is van een daling van de declaraties als van een stijging ten opzichte van voorgaande jaren, 
zoals uit onderstaand overzicht blijkt. 
 

naam 2015 2016 2017 2018 tot heden 

Accare 62.234,41 72.096,25 132.418,28 99.478,56 

Stichting 
Ambiq 

510.479,41 301.574,65 487.777,94 694.135,19 

Eindtotaal 572.713,82 373.670,90 620.196,22 793.613,75 

 
 
Ook andere jeugdhulpaanbieders uit onze regio spreken niet over dalende zorgkosten. Wel geven 
aanbieders aan dat onze tarieven niet aansluiten bij de daadwerkelijke kosten die zij maken. Dit komt 
onder andere omdat de tarieven de afgelopen jaren niet zijn meebewogen met de stijgingen van de 
loonkosten op basis van de geldende cao’s. Met die reden worden er vanaf 1 januari 2019 reële 
tarieven gehanteerd, die jaarlijks geïndexeerd worden. 
 
Financiële sturing binnen het jeugdhulpstelsel 
Het jeugdhulpstelsel en de financiering ervan is complex, wat maakt dat het voor een gemeente lastig 
is om hierop te sturen. Daarbij zijn de volgende zaken relevant om te noemen: 



= 2 = 

 
Korting op het budget bij de overheveling 
Voor alle vormen van jeugdhulp gold bij de overheveling naar de gemeenten vanaf 1 januari 2015 een 
nominale korting. In 2015 was dat € 120 miljoen, in 2016 € 300 miljoen en vanaf 2017 geldt een 
structurele korting van € 450 miljoen. Op een macrobudget van circa € 3,6 miljard betekent dat over 
de achtereenvolgende jaren een korting van ongeveer 3,5%, 8,5% en 12,5%.  
Met de stijging van de toegepaste korting op het budget, ontstaat er in 2017 een tekort op het 
jeugdhulpbudget in onze gemeente. 
 
Transformatie vraagt tijd en investering 
Het idee van het rijk was dat de overheveling van de taken zou leiden tot een effectiever (en 
goedkoper) jeugdhulpstelsel. In de praktijk blijkt dat die verandering tijd en geld kost. Eerst hebben we 
ons moeten richten op het inregelen en eigen maken van de nieuwe taken. Langzaamaan zetten we 
wel enkele stappen in de transformatie, maar deze is nog zeker niet klaar en ook is het nog te vroeg 
om hier al de effecten van terug te zien. Daarnaast is door de toegepaste kortingen op het budget de 
financiële speelruimte weggenomen om lokaal te investeren in succesvolle transformatie.  
 
Open einde regeling 
De Jeugdwet kent een open einde regeling. Wij werken in Twente niet met volume of budget 
afspraken. Dit betekent dat elke inwoner die jeugdhulp nodig heeft, ook jeugdhulp krijgt. De kosten die 
we maken zijn afhankelijk van het aantal cliënten dat naar jeugdhulp wordt verwezen, het soort traject 
dat nodig is en de duur van de trajecten. Op deze zaken is het lastig sturen. 
 
Wettelijke verwijzers / zij-instroom 
Op grond van de Jeugdwet kunnen niet alleen jeugdconsulenten van de gemeente naar jeugdhulp 
verwijzen. Er zijn ook andere wettelijke verwijzers die rechtstreeks naar jeugdhulp kunnen verwijzen, 
zoals: huisartsen, jeugdartsen, medisch specialisten, jeugdbeschermers en jeugdreclasseerders. 
Verwijzing naar de jeugdbescherming en jeugdreclassering gebeurt door de kinderrechter. In al deze 
situaties mag de gemeente niets bepalen over welk traject wordt ingezet en de duur daarvan, maar we 
betalen wel de rekening. Ongeveer 75% van alle jeugdhulp inzet verloopt via een dergelijke zij-
instroom. 
 
Uw vragen 
 
1) Is het college zich bewust van deze “zwarte gaten”? 

Het college is zich niet bewust van ‘zwarte gaten’ en geld dat teveel uitgegeven zou worden aan 
jeugdzorg, zonder te weten waar het geld naartoe gaat. Wel is het college van mening dat het 
budget dat zij van de rijksoverheid krijgt niet toereikend is en dat de wetgever haar vrijwel geen 
instrumenten in handen heeft gegeven om te kunnen sturen op haar uitgaven. 
  

2) Is het college, op basis van bovengenoemde gegevens, zich bewust van de tegenstellingen van 
toename(gemeente) en afname(instellingen) van zorgkosten? 
De geschetste tegenstelling wordt niet herkend.  

 
3) Heeft het college ook een dergelijke tegenstrijdigheid in kosten tussen gemeente Hellendoorn en 

zorginstellingen vastgesteld? 
Nee, een dergelijke tegenstrijdigheid heeft het college niet vastgesteld. 
  

4) Wat zijn de acties die het college wil/is gaan ondernemen om deze “zwarte gaten” zichtbaar te 
krijgen? 
We voeren een verbeterslag door in onze managementinformatie om meer inzicht te krijgen in 
onze uitgaven en deze beter te kunnen volgen.   

 
Verdere acties op het gebied van kostenbeheersing 
Om de kosten voor jeugdhulp voor de gemeente Hellendoorn beheersbaar te houden, zijn er 
verschillende acties die het college wil/gaat ondernemen: 
 
Lobby richting Den Haag 
Er vindt een lobby plaats om tot een reëler budget vanuit het Rijk te komen.  
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Plan van aanpak zij-instroom 
Er komt een plan van aanpak om effectiever samen te werken met de wettelijke verwijzers, zodat we 
grip krijgen op de instroom in de jeugdhulp via die route. Onderdeel hiervan is de inzet van een 
praktijkondersteuner Jeugd GGZ bij de huisarts. 
 
Invoering resultaat gericht werken 
Met behulp van het Twentse inkoopmodel wordt jeugdhulp vanaf 2019 gerichter ingezet, doordat er 
vooraf concrete resultaten worden afgesproken met de cliënt en de aanbieder. De resultaten worden 
gedurende het traject gemonitord. Aanbieders worden erop aangesproken als ze niet effectief werken. 
 
Ontwikkeljaar, zakelijke afspraken met jeugdhulpaanbieders 
We gaan samen met een selectie van grote jeugdhulpaanbieders aan tafel om gegevens over 
instroom, duur van trajecten, uitgaven, reële tarieven etc. met elkaar te delen en te bespreken. 
Dezelfde groep jeugdhulpaanbieders is gebonden aan de afspraak om de kosten in 2019 niet te laten 
stijgen ten opzichte van 2018. Met de vier aanbieders die vanaf 1 januari 2019 verantwoordelijk 
worden voor de weinig voorkomende hoog specialistische zorg (Ambiq, Intermetzo/Pluryn, Jarabee en 
Karakter) is een 20% reductie afspraak gemaakt, die in 2022 moet zijn gerealiseerd. 
 
Meerjarig traject transformatie  
In 2019, 2020 en 2021 wordt er samen met jeugdhulpaanbieders en andere relevante 
samenwerkingspartners projectmatig gewerkt aan een aantal zorginhoudelijke transformatie doelen. 
Bekostiging hiervan vindt plaats uit de landelijke transformatiemiddelen die de regio Twente 
toegewezen heeft gekregen.  
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